
 

 

 

 

 

 

Deltagere: 

Hanne Voetmann - Friluftsrådet  

Laurids Bjerre – Danmarks Jægerforbund  

Steen Thomsen – Varde Sportsfiskerforening  

Tom Arnskov – Danmarks Naturfredningsforening 

Lars Christensen– Familielandbruget Sydvest 

Bent Jakobsen– Dansk Ornitologisk Forening  

Lene Frandsen – Vardemuseerne  

Bjarne Eg – Dansk Akvakultur  

Morten Vinding - Naturvejlederforeningen Danmark  

Claus Brink – Formand for Naturparkrådet  

Preben Friis-Hauge – Formand for Udvalget for Plan og Teknik  

Klaus Fries – Centerleder Naturcenteret  

Ole Bæk – NaturKulturVarde  

Jan Pedersen - Naturcentret 
Lise Hansen – Referent  

Mathias Bjerring Knudsen –  

Finn Ladegaard – Teknik og Miljø Udvalget 

 

Afbud:  

Merete Vigen Hansen – Danmarks Naturfredningsforening  

Hans Peter Due – Teknik og Miljøchef  

Kåre Flye Andersen - Sydvestjysk Landboforening 

 

 

Dagsorden Referat 
1. Godkendelse af dagsorden  

 
Punkterne rykkes rundt, så Peter Witt kan forlade 
mødet efter gennemgangen af punktet om Natura 
2000-handleplanerne.  

 
2. Velkomst og orientering  

/Formanden Preben Friis-Hauge 
 
 

Preben Friis-Hauge byder velkommen til nye 
deltagere.  

 

Sidste gang Grønt Råd mødtes var da vi var på tur 
og det er derfor ikke et referat fra dagen.  

 

Strategien for bytræer er nu endelig godkendt og 
kan findes på Varde Kommunes hjemmeside.  

 https://vardekommune.dk/wp-
content/uploads/2024/06/Strategi-for-
bytraeer_Varde-Kommune.pdf 

 

3.  Status fra Varde Kommune for Vild Med                     
Vilje. Orientering fra Vild Med Vilje 

Klaus Fries giver en status på Vild Med Vilje i Varde 
Kommune.  

Den 29. august 2024 

Kl. 13.30 – 16.00 – Rådhuset, Bytoften 2, 6800 Varde 

Møde i Grønt Råd 

https://vardekommune.dk/wp-content/uploads/2024/06/Strategi-for-bytraeer_Varde-Kommune.pdf
https://vardekommune.dk/wp-content/uploads/2024/06/Strategi-for-bytraeer_Varde-Kommune.pdf
https://vardekommune.dk/wp-content/uploads/2024/06/Strategi-for-bytraeer_Varde-Kommune.pdf


 

 

arbejdsgruppen, herunder fotos fra Bioblitz 
arrangementer 
/Ønsket af DN 

 

 
Naturpark Vesterhavet: Man har inviteret 
sommerhusområderne ind og fortalt om 
mulighederne ved at tænke Vild med Vilje ind i 
sommerhushaverne.  
 
Vej og Park har fået en ny maskine, som både slår 
og opsamler. Grønt Råd så maskinen sidste gang på 
turen.  
 
BioBlizz: Der har været holdt to arrangementer, 
hvor man har kunne gå ud og finde forskellige arter  
Finder man arter man ikke kender til, kan man 
uploade dem til www.Arter.dk og der få hjælp til 
bestemmelsen af de arter man ikke kender. 
  

4. Status for ordensreglement og plejeplan 
for Kvie Sø 
/Ønsket af DN  
 

Ordensreglementet har været sendt til 
kommentering, og man regner med en politisk 
behandling i september.  
 
Formålet er at hjælpe politiet med at give dem et 
værktøj til at kunne give bøder. For at de har 
hjemmel til at give bøder, skal der være et 
ordensreglement.  
 
Nogle af reglerne i ordensreglementet er at man 
ikke må fiske i søen og kun både i den ene ende.  
 
Preben Friis-Hauge: Udvalget har fået flere forslag 
ind til hvad man kan gøre ved Kvie Sø. Nogle af 
forslagene ligger uden for kommunens 
myndighedskompetence og skal derfor behandles 
af Fredningsnævnet.  
 
Steen Thomsen spørger indtil badning i søen.  

- Der er åben for badning. For tre år siden 
var der badeforbud, men man har ikke 
fundet nogen direkte kilde til forurening, 
men kvaliteten af vandet er blevet bedre.  

 
Bent Jakobsen spørger indtil en politianmeldelse 
omkring noget træfældning.  

- Kommunen har ikke været inddraget af 
anklagemyndigheden, det seneste vi har 
hørt er, at man stadig efterforsker. 

-   

5. Naturseminar  
- Udpegning af arbejdsgruppe 
 

Har man gode ideer til emner/temaer eller vil man 
gerne være en del af arbejdsgruppen kan man 
skrive til Klaus klbf@varde.dk 
eller Lise lhag@vrade.dk  
 

http://www.arter.dk/
mailto:klbf@varde.dk
mailto:lhag@vrade.dk


 

 

Hanne Voetmann deltager i arbejdsgruppen.  
 
 

6. Natura 2000-Handleplaner 
/Klaus Fries  

 

Peter Witt er kommet for at fortælle om Natura 
2000 handleplaner.  
 
Natura 2000 områder er beskyttede områder, som 
både skal beskyttes og besvares. Der er forskellige 
naturtyper og vilde dyre og plantearter, som på 
forhånd er defineret. Enten er de sjælende, truet 
eller karakteristika for området.  
 
Der skal gøres en aktiv indsats for at genoprette og 
det er her Kommunerne har en opgave. 
 
Det er Kommunen, som laver handleplaner, og når 
områderne går over kommunegrænser, skal der 
arbejdes sammen med de andre kommuner om 
handleplaner.  
 
Det samme med statslige myndigheder, de kan selv 
lave handleplaner på deres område. Vi skal 
koordinere og samle det hele i en handleplan.  
 
Miljøstyrelsen er ansvarlig for at lave handleplaner 
for skovbevoksede, fredsforpligtede arealer. 
 
Steen Thomsen spørger indtil hvem bestemmer i 
tilfælde af uenighed. Hvem har sidste ord. 

- Det er ikke sket nu. Man planlægger 
for hver sin del, så det er mest omkring 
formen der kan være uenighed.  
Miljøstyrelsen kan gøre indsigelse, hvis 
de mener en kommune ikke opfylder 
kravene til indsatser. 
 

Peter gennemgår tidslinjen og områder – se Power 
Point.  
 
Bent Jakobsen spørger indtil hvem der har ansvaret 
for marine områder. 

- Det er Miljøstyrelsen, som selv skal 
lave handleplaner. Det skiller ca. ved 
kystlinjen.  

 
Preben Friis-Hauge håber, at de eksisterende 
afgræsningsprojekter kan fastholdes og arbejdes 
videre med. 
 
Bent Jakobsen: Kan det forlanges at der skal være 
køer?  



 

 

- Det kan ikke forlanges. Kommunen 
tager dialogen. Der hvor man har haft 
afgræsning tidligere, hvis man siger at 
man ikke ønsker at have dyr mere, så 
skal Kommunen have besked. Så skal 
det vurderes om det er holdbart eller 
er i strid med natur 2000 plan og 
indgår derefter i en dialog for at finde 
en løsning.  

 
  

7. Revision af Naturparkplan – Se vedhæftet 
udkast  
/Klaus Fries  

 

Klaus gennemgår Naturparkplanen. 

8. Engbrandbæger drøftelse med rådet 
/Klaus Fries 

Der er stor forskel på hvad der anbefales når der 
tales om Engbrandbæger. Landbrugsstyrelsen siger 
at den hjemmehørende, men man skal passe på 
den, da den er giftig for dyr.  
 
Grønt Råd drøfter fremgangen i Engbrandbæger og 
de udfordringer, som det kan give.  
 
Laurids Bjerre: Det kommer an på hvad arealet 
bruges til. Der er nogle steder hvor der er mange 
og andre steder er der kun enkelte.  
 
Bent Jakobsen: Naturen er dynamisk. Det går op og 
ned. Nogle år vil der være mere end andre. Planten 
er vigtig for insekter. Der er mange som forveksler 
Engbrandbæger med Regnfang.  
 
Lars Christensen: Planten kan blive stor og tage lys 
fra andet, det er kommet med Vild Med Vilje og 
tror ikke at det tilretter sig selv. 
 
Lene Frandsen: Der er mange på rideskolen, hvor 
de fjernes.  
 

9. Anmodning om deltagelse i rådet fra Varde 
og Omegns Biavlerforening 
 

Enighed om at Varde og Omegns Biavlerforening er 
velkommen i Grønt Råd.   

10. Projekter ved Assenbæk Dambrug og 
Letbæk Dambrug 
 

Klaus gennemgår planerne for Assenbæk og 
Letbæk Dambrug. Man er gået i gang og planen er 
at man vil være færdig i efteråret.  
 
Formålet er at fiskene fra Varde å kan komme op 
og gyde.  
 

11. Eventuelt 
22. maj 

Datoerne godkendes.  
 



 

 

28. august 
4. december 

22. maj planlægges det at man igen tager på tur. 
Dagen starter tidligere. Forventet start klokken 12.  
 
Bjarne Eg trækker sig fra Grønt Råd, da han ikke 
længere har dambrug. Det meddeler han 
Dambrugs Foreningen, som vil vende tilbage med 
et nyt udpeget medlem fra deres organisation. 
 
Hanne Voetmann gør opmærksom på at Realdania 
giver mulighed for at søge om i alt 150 
mødesteder.  
 

 

 

 


